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Město známe i neznáme
Kolik nás bylo a bude?

„Statistika nuda je, má však cenné údaje,“ zpívá 
Jaroslav Uhlíř v úvodu někdejší velmi populární 
písně, na kterou si jistě mnozí vzpomínají ze svých 
dětských let. A má docela pravdu, i když s první 
částí výroku by mohl ledaskdo polemizovat.
V dnešní době si často ani neuvědomujeme, 
jak mnoho nejrůznější shromážděná data snad 
o všech možných jevech a hlavně o chování nás 
samých ovlivňují náš život. Bez statistických 
údajů a jejich vyhodnocení by se v současnosti 
neobešel žádný obor lidské činnosti. Bezesporu 
jednou ze zásadních informací, ne-li zcela základ-
ní, je objektivně zjistit, kolik nás vlastně je, tedy 
obyvatel obcí a celé České republiky. K tomu po-
slouží opět po deseti letech sčítání lidu, domů 
a bytů, které proběhne v březnu tohoto roku 
a které nás zahrne nepřeberným množstvím 
užitečných dat. Nebylo tomu tak vždy. Sčítání 
lidu, jak je v podstatě známe dnes, má u nás „je-
nom“ stopadesátiletou tradici.
Dopátrat se alespoň holých počtů obyvatel pro 
starší období je ovšem dosti obtížné, pro dobu 
předhusitskou pak zhola nemožné. Zkrátka chy-
bí dostatek písemných pramenů, z nichž by bylo 
možno čerpat. Historici a demografové se chy-
tají i sebenepatrnějších dílčích číselných údajů 
a z nich hypoteticky odvozují počty obyvatel. 
Často se využívají záznamy v nejrůznějších ty-
pech úředních knih o domech, případně země-
dělských usedlostech a k nim se uměle dosazuje 
v průměru, kolik asi lidí v té které době mohlo 
v jedné nemovitosti bydlet. Jsou to však údaje 
velmi kusé, a tak i renomovaní badatelé se ve 
svých odhadech navzájem dosti rozcházejí. 
První, alespoň částečný, číselný údaj o obyvatel-
stvu v prostoru našeho města z jeho počátků ho-
voří o 20 tisících horníků, kteří týdně docházeli 
do Brodu pro svou mzdu. Lze jej nalézt v Beckov-
ského Poselkyni starých příběhů českých, ale je 
třeba odkázat jej do říše bájí, neboť, jak známo, 
autor využíval nespolehlivou Hájkovu kroniku. 
Ani Jiří Sochr, který se podrobněji zabýval pra-
meny z doby předhusitské, se neodvážil k ně-
jakým kategorickým soudům o počtu obyvatel 
středověkého Brodu, za to se však rozborem 
nejstarší městské knihy dopracoval k zajímavé-
mu výsledku o pravděpodobném procentuál-
ním zastoupení německého a českého etnika ve 
městě. Rozborem jmen vlastníků převáděných 
nemovitostí v poslední třetině 14. století dospěl 
k závěru, že procentní poměr německého a čes-
kého etnika činil přibližně 59 ku 41 %. Samozřej-
mě je to údaj opět poněkud kusý, neboť nemůže 
zachytit ty, kteří žádný nemovitý majetek nemě-
li a v pramenech nikde uvedeni nejsou. 
Skutečně hodnověrná data o celkovém počtu 
obyvatel pocházejí až z doby po třicetileté válce. 
Právě v letošním roce na jaře uplyne 370 let od 
prvního úředně nařízeného zjištění všech obyva-
tel podle skutečného stavu. V roce 1651 byl pro-
veden v celých Čechách, na všech panstvích a ve 
všech královských městech soupis poddaných 
podle víry, aby se objevily poslední ostrůvky ne-

katolíků, které je třeba obrátit na 
pravou víru. V Německém Brodě, 
tedy ve vnitřním městě a na jeho 
obou předměstích, žilo celkem 
1 607 obyvatel, všichni katolic-
kého vyznání až na 10 výjimek, 
u nichž však byla poznamenána 
naděje na změnu vyznání. 
Úbytek lidnatosti zapříčiněný vál-
kou a s ní spojeným nedostatkem 
potravin, epidemiemi, zbíháním 
poddaných i emigrací nekatolíků 
vyplyne při srovnání tohoto sou-
pisu s berní rulou, která, jak název 
napovídá, zachycovala stav ne-
movitostí a hospodářské poměry 
z důvodů daňových a byla poříze-
na o tři roky později. Z celkového 
počtu 257 domů ve městě zůstá-
valo stále po šesti letech od konce 
války 44 pustých. Tyto základní 
údaje o počtu obyvatel a domů by 
mohly posloužit k odhadu počtu 
obyvatel před třicetiletou válkou. 
Ovšem jak jsou tyto odhady ošid-
né, nechtěně dokládá Otto Placht 
ve své publikaci Lidnatost a spo-
lečenská skladba českého státu 
v 16.–18. století, kdy v případě 
Německého Brodu nebere v po-
taz Soupis poddaných podle víry 
a dosti nepochopitelně kalkuluje 
pro rok 1654 pouze s 200 obyd-
lenými domy, do každého z nich 
pak dosazuje v průměru 6 osob 
a vychází mu tak celkový počet 
obyvatel rovných 1 200, tedy méně než v roce 
1651. Přitom není známo, že by město postihla 
v průběhu tří let nějaká zdravotní nebo přírodní 
katastrofa. Kdybychom tento, jak vidíme, pod-
hodnocený průměr zdvihli podle skutečnosti 
roku 1651 na 7,54 osoby na jeden dům, dospěli 
bychom k údaji, že Brod mohl mít před třiceti-
letou válkou téměř 2 000 osob. Ale spíše mohl 
mít více, neboť kupříkladu nebereme v úvahu 
jistě náhlý značný úbytek obyvatel v důsledku 
morové epidemie v roce 1624 a samozřejmě lze 
předpokládat, že i v „běžných“ válečných letech 
mortalita převyšovala natalitu. I tak ovšem cel-
kový počet obyvatel před válkou zřejmě nepře-
sahoval 2 500 osob. 
Jenom pro ilustraci válečné katastrofy, Čáslav, 
druhé královské město v kraji, doplatila na vál-
ku daleko hůře. Podle vzpomínaného soupisu 
žilo ve městě v roce 1651 pouhých 630 obyvatel 
a ještě v roce 1654 bylo z celkového počtu 197 
domů 95 pustých a po některých z nich zbyly 
jenom základy. Jenom toto malé srovnání obou 
královských měst, Brodu a Čáslavi, potvrzuje, že 
škody způsobené válkou nebyly v Posázaví tak 
kruté jako ve frekventovanějších a úrodnějších 
oblastech Čech, která vojska často využívala 
k zimnímu ležení, samozřejmě s některými vý-
jimkami jako byla kupříkladu v našem okolí Lip-
nice, obsazená na sklonku války a držená švéd-

skými vojsky jako důležitý opěrný bod až do 
jejího konce. 
Německý Brod byl v té době i vrchností, neboť 
mu patřily některé vesnice v okolí. Pro dokres-
lení situace po třicetileté válce uveďme počty 
obyvatel těch z nich, ale i dalších původně nále-
žejících k jiným panstvím, které dnes tvoří místní 
části města. V roce 1651 žilo v Perknově 83 osob, 
ve Spáleném Dvoře 6, v Kotlasových Dvorech 
15, v Suché 54, ve Svatém Kříži 21, ve Zbožici 27, 
v Papšíkově 9, ve Veselici 79, v Poděbabech 40, 
v Březince 31, v Klanečné 19, v Mírovce 51, v Ter-
mesivech 47 a v Pohledských Dvořácích 76.
Zacelování válečných ztrát na obyvatelstvu se 
lišilo podle jednotlivých lokalit a rychlost či po-
malost obnovy populace na předválečný stav 
závisela na místní ekonomické výkonnosti, 
v průměru trvala až do konce století. Od druhé 
poloviny 17. století máme již více písemných 
pramenů, které lze využít k demografickému 
studiu. Běžně jsou dochovány matriky, ale i na-
příklad soupisy duší v rámci jedné farnosti, nebo 
katastrální přehledy a gruntovnice. Přesto však 
vzpomínaný Soupis poddaných podle víry z roku 
1651 zůstal na dalších sto let jediným celkovým 
přehledem o obyvatelstvu Čech.  
 (Dokončení příště)
 
 Miloš Tajovský

Epitafní desková malba, zachycující v dolní části rodinu 
měšťana Adama Lukeše. Na rubu desky je zachycena zprá-
va o moru, který sužoval Německý Brod v roce 1624 a kdy 
údajně zemřelo 900 místních obyvatel. Údaj o počtu obětí 
však může být poněkud nadsazený. 
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Nová školka na Konečné přivítá děti v novém školním roce
V areálu ZŠ Konečná vyrostla budova nové mateřské školy, jejíž sou-
částí je i kuchyně a jídelna. Stavební část nyní doplní vnitřní vybavení. 
„Nový objekt mateřské školy má dvě podlaží se třemi třídami, které 
mají celkovou kapacitu 64 míst,“ upřesnil vedoucí odboru města Josef 
Beneš a dodal, že dvě budou navštěvovat děti starší tří let a pojmou 
celkem 48 žáků. V další třídě se učitelky budou starat o 16 dětí mlad-
ších tří let. Součástí objektu budou také kanceláře a technické míst-
nosti.  Venkovní prostor doplní dětské hřiště, parkoviště a přístupové 
komunikace. 
Stavební část objektu dokončí dodavatelská firma v březnu letošního 

roku. Na tyto práce naváže zařízení interiérů. Děti se na novou školku 
mohou těšit od příštího školního roku.
Město na výstavu dalšího zařízení předškolního vzdělávání ve městě 
získalo dotaci ve výši 90 procent uznatelných nákladů, přičemž samot-
ná stavba bude stát zhruba 50 mil. Kč. Vnitřní vybavení, které ji doplní, 
přijde zhruba na 8 mil. Kč. 

Na ZŠ Štáflova dělníci dokončují výstavbu multifunkční  
učebny, škola bude navíc bezbariérová

Na ZŠ Štáflova panuje v těchto dnech čilý pracovní ruch. V půdních 
prostorách školy vzniká nová multifunkční učebna zaměřená na výuku 
jazyků, ve které vznikne 20 samostatných žákovských pracovišť. Uza-
vření škol v polovině října přispělo k tomu, že stavba může probíhat 
rychleji a bez omezení. Součástí stavby je i výtah, díky kterému se celá 
škola stane bezbariérovou. Nové, moderní zařízení školy začnou uči-
telé a žáci využívat začátkem příštího roku. Celkové náklady činí podle 
projektové dokumentace 11 mil. Kč. Díky 90 procentní dotaci město 
uvolní ze svého rozpočtu zhruba 1 mil. Kč. 

Krajská knihovna otevře své brány v lednu
Krajská knihovna otevře své brány později, než bylo původně avizo-
váno. Vzhledem k epidemiologické situaci došlo ke zpoždění dodávek 
vnitřního vybavení nového objektu. První návštěvníci tak nové sídlo 
knihovny navštíví během měsíce ledna. Přesný termín ale zatím neví 
ani sami knihovníci.
„Bude záležet na rychlosti dodání a instalaci zbývajících vnitřních prv-
ků a vybavení. Z důvodu epidemie koronaviru došlo na straně dodava-
telských firem k mírnému zpoždění,“ vysvětlila mluvčí Kraje Vysočina 
Eva Neuwirthová.
„Vše, co si čtenáři vypůjčili, budou vracet už do nové budovy v Žižkově 
ulici, výpůjční lhůty u všech dokumentů jsou automaticky prodlouže-
ny do znovuotevření knihovny,“ vzkazují zaměstnanci Krajské knihov-
ny všem svým čtenářům, na které budou čekat důstojné prostory na-
bízející patřičné zázemí pro čtenáře i zaměstnance.

 Stránku připravila Alena Doležalová

Milí spoluobčané,
s novým rokem nastává čas bilancování roku uplynulého a promýšlení 
přání a priorit pro ten letošní.
Minulý rok se mi velmi těžko hodnotí. Celý svět ochromila koronavirová 
pandemie, která zasáhla naše osobní i pracovní životy a vzbudila velké 
obavy a nejistotu. Zároveň se však stalo mnoho pozitivního. Zdravotníci 
a zaměstnanci dalších nezbytných odvětví pracovali na dvě stě procent, 
aby náročnou situaci zvládli. Objevilo se nesčetně dobrovolníků, kteří 
nezištně nabídli svou pomoc. I přes pandemii (a někdy dokonce díky 
ní) vzniklo mnoho nových přátelství a vztahů nebo došlo k utužení těch 
stávajících.
Je těžké zůstat neustále pozitivně naladění, obzvlášť nyní, když za sebou 
máme náročný rok a nevíme, jaký bude ten další. Nezbývá, než se o to po-
koušet ze všech sil. Zároveň však není ostuda říci si o pomoc. Pokud nám 
letošní rok něco ukázal, tak to, že naše společnost je soudržnější, než se 
na první pohled může zdát, a když jde do tuhého, najde se velký počet lidí, 
kteří jsou ochotni podat pomocnou ruku. A nemusí nutně jít jen o velké 
činy – často stačí milé slovo či úsměv k tomu, abychom prolomili smutek, 
který se v nás mnohdy velmi nenápadně usazuje.
Pevně věřím, že tento rok bude lepší, nežli minulý a bude ve znamení vra-
cení se do normálu. Rád bych vám do něj popřál hlavně zdraví, které se 
obzvláště v aktuální situaci ukázalo jako opravdová nezbytnost. Dále vám 
přeji štěstí, klid a pohodu. Doufám, že se opět blíží doba posezení s přáteli, 
návštěv kulturních akcí a osobního setkávání. Po loňském půstu si to jistě 
zasloužíme.  Jan Tecl, starosta
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Dárky ze Stromu splněných přání dělaly radost  
dětem i dospělým

Poslední listopadový týden se na Turistickém informačním centru 
začaly hromadit dárky, které o Vánocích udělaly radost a plnily přá-
ní lidem, kteří nemají v životě takové štěstí nebo možnosti. Šlo např. 
o děti z dětských domovů, azylových domů, ale také o lidi z ústavů 
sociální péče. Stromeček plný kartiček s přáníčky, které po doplnění 
vždy rychle zmizely, stál před budovou Staré radnice. Zaměstnancům 
informačního centra prošlo rukama zhruba 600 dárečků, které násled-
ně putovaly ke svým adresátům. Všem Ježíškům i za město Havlíčkův 
Brod děkujeme!

Potřebujete občanský průkaz, pas či řidičský průkaz  
a nechcete se zdržovat stáním ve frontě?  

Dálkově se k návštěvě objednejte
Na webových stránkách havlíčkobrodského městského úřadu je možné 
se pomocí internetu dálkově objednat k vyřízení dokladů v agendách 
občanských průkazů a cestovních dokladů a v agendách odboru do-
pravy – evidence vozidel a řidičských průkazů. Zároveň na této stránce 
můžete zároveň zjistit, kolik lidí čeká nyní ve frontě na obsloužení. 
Systémy jsou v provozu v úřední hodiny a jsou přímo napojeny na vy-
volávací zařízení, které vydává klientům lístky k obsluze a následně je 
zve k příslušným přepážkám k obsloužení. Zjištěné a zobrazené infor-
mace jsou staré maximálně 2 min. Dále Vám je k dispozici odkaz, na 
kterém si můžete ověřit, zda jsou Vaše doklady již vyhotoveny.
Odkaz: www.muhb.cz – vlevo okaz Úřad on-line – složka Dálkové ob-
jednání a zjištění stavu front na Městském úřadě v Havlíčkově Brodě.

Přes internet je možné si zarezervovat i svatební termín
Tento odkaz najdete na titulní straně vlevo v odkazu Nepřehlédněte 
pod názvem Rezervace termínu svatby. Po odkliknutí zvoleného ter-
mínu se rozbalí formulář, kde vyplníte identifikační údaje a odešlete. 
Do tří dnů je nutné kontaktovat matriku a oficiálně zvolený termím 
potvrdit. Pokud tak do této doby neučiníte, zerezervovaný termín se 
automaticky zruší. 

Zájemci se zdarma naučili pečovat o nemocné  
a získali certifikát

Město Havlíčkův Brod je  již několik let úspěšně zapojeno do místní Agendy 
21, která představuje oficiální metodu řízení kvality ve veřejné správě. Při 
realizaci aktivit radnice spolupracuje také s místními příspěvkovými a ne-
ziskovými organizacemi. Jednou z posledních aktivit loňského roku byl kurz 
s názvem „Pečovatel v záloze – moderní ošetřovatelství v praxi“.  Cílem této 
osvětové kampaně bylo vyškolení laiků v základní ošetřovatelské činnos-
ti. „Během osmihodinového kurzu jsme se snažili co nejvíce propojit te-
orii s praxí. Více času jsme věnovali praktickým dovednostem, u kterých 
se zaměřili např. na provádění hygieny, převlékání lůžka či podávání léků.  
Nezanedbávali jsme ani teoretickou část, kde jsme se dotkli např. komuni-
kace s pacientem či způsobu, jak provádět psychohygienu, která je při této 
náročné práci nutná,“ popsala lektorka Jana Kudlová z Českého červeného 
kříže a dodala, že seminář umožňuje lidem, kteří nemají s péčí o nemocné 
žádnou zkušenost, nacvičení základních ošetřovatelských postupů. Takto 
poučený dobrovolník-laik může nastoupit do sociálního či nemocničního 
zařízení a pomáhat s péčí o klienty v době výpadku ošetřovatelského per-
sonálu
Školení pod vedením členů Českého červeného kříže a zdravotníků bylo 
zdarma a probíhalo v průběhu listopadu a prosince 2020.  Účastníci získali 
certifikát a po absolvování kurzu mohou své síly a vědomosti uplatnit v ne-
mocnicích, sociálních službách, případně péčí o seniora v domácím prostře-
dí. Sérii jednodenních kurzů, na kterých se vystřídalo zhruba sedmdesát 
účastníků, finančně podpořilo město Havlíčkův Brod. To bylo také jediné 
v Kraji Vysočina, kde tento kurz probíhal. 

Vánoční dárečky od dětí z Mateřské školy Korálky MŠ Nádražní
Ve vánočním čase jsme se s dětmi jako každý rok vydali k Domovu pro 
seniory v Husově ulici. Letošní rok děti nemohly v domově vystoupit 
s vánočním programem, proto babičkám a dědečkům vytvořily sví-
cínky pro navození vánoční atmosféry. Nafototili jsme také vánoční 
fotoknihu, ve které si senioři mohou prohlédnout děti při vánočním 
tvoření, tancování a zpívání v MŠ.
Děti doplnily knihu svými vánočními kresbami. Dárečky jsme předali 
v pondělí 14. 12. 2020 paní sociální pracovnici Marii Práškové a je-
jím kolegyním, které nás přivítaly před Domovem pro seniory. Popřáli 
jsme všem krásné a pohodové Vánoce. Nakonec jsme pod okny dě-
dečkům a babičkám zazpívali vánoční koledu.
 Za děti a kolektiv MŠ Nádražní Pavla Adamcová
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 Tříkrálová koleda zazní! Poprvé v historii také on-line
Možná nebude znít ulicemi, ale štěstí, zdraví, dlouhá léta, a především 
požehnání do roku 2021 chtějí koledníci přinést do vašich domovů i na-
vzdory koronavirovým opatřením. Zdraví všech příznivců i koledníků je 
pro Charitu na prvním místě, a tak se tři králové pilně připravují na koledu 
s rouškami i koledu virtuální od 1. do 24. ledna 2021.
„Připravujeme se na několik variant. Novinkou je on-line koleda na  
www.trikralovasbirka.cz, která proběhne v každém případě, takže o zážitek 
z koledování lidé nepřijdou,“ vysvětluje ředitelka Oblastní charity Havlíčkův 
Brod Simona Tomanová. Pokud bude možné s ohledem na mimořádná 
opatření související s epidemií COVID-19 tradiční putování koledníků od 
domu k domu, nemusí se nikdo bát. „Naši pracovníci mají s dodržováním 
hygienických pravidel zkušenosti a koledníci budou dodržovat veškerá 
opatření, aby ochránili sebe i dárce,“ dodává Simona Tomanová.
Tři králové přijdou!… a po Novém roce zazvoní u vašich on-line dveří.
Pozvěte v lednu On-line koledníky dál na www.trikralovasbirka.cz! Brod-
skou Charitu můžete podpořit také zasláním finančního daru na účet: 
66008822/0800, VS: 77705004 nebo příspěvkem do kasiček, které budou 
rozmístěny v charitních zařízeních, na úřadech, v kostelech nebo obcho-
dech. Více na www.hb.charita.cz. „Výtěžek poputuje mimo jiné na nákup 
devítimístného svozového auta pro imobilní klienty Centra sociálních slu-
žeb Petrklíč a na vytvoření a udržení pracovních míst ve Středisku charit-
ní pomoci, které zaměstnává osoby dlouhodobě nezaměstnané či těžko 
uplatnitelné na trhu práce,“ upřesňuje Simona Tomanová.
Začněte i vy nový rok dobrým skutkem! Děkujeme vám!
 Lubica Pleskačová
 Oblastní charita Havlíčkův Brod

Občanská poradna oslavila koncem roku dvacet let svého 
působení, pomáhá i lidem v tíživých situacích

Celých dvacet let pomáhají odborníci Občanské poradny při havlíčkobrodské 
Charitě lidem z Brodu, ale také jeho okolí. Poradna v Havlíčkově Brodě vůbec 
poprvé otevřela koncem listopadu 2000 a od té doby zkušení profesionálové 
pomohli tisícům lidem. Ročně se totiž na poradnu v Havlíčkově Brodě, ale 
také na její kontaktní místa v Humpolci a ve Světlé nad Sázavou, obrátí kolem 
700 klientů. Ti nejčastěji řeší problematiku spojenou s dluhy. 
„Poskytujeme poradenství v různých oblastech práva. Zabýváme se dluho-
vou problematikou, dále pak řešíme otázky z oblasti pracovněprávních vzta-
hů, rodinného práva, oblasti bydlení, ochrany spotřebitele nebo problema-
tiku spojenou se soudními řízeními,“ vysvětluje vedoucí Občanské poradny 
Vendula Prokšová a dodává, že klientům pracovníci v poradně pomáhají na-
příklad s vyhledáváním správných informací, mohou poradit, předělat vzory 
písemností nebo připravit návrh, žalobu apod. Lidé tak s podporou pracovní-
ků poradny komunikují s věřiteli nebo exekutory, s pronajímateli bytu, řeší od-
stoupení od smluv, upomínky nebo výzvy i některé žaloby a návrhy k soudu, 
včetně insolvenčních návrhů. „Klientům pomáháme zorientovat se v jejich 
situaci, zjistit, jaká mají práva a povinnosti, nabízíme jim možnosti, jak mo-
hou postupovat při řešení své situace, upozorňujeme na výhody a nevýhody 
jednotlivých možností, klient si však sám vybírá řešení a sám se rozhodne, jak 
bude postupovat,“ upřesňuje Vendula Prokšová. 

Brodská Charita má jako jediná akreditaci k sepisování a podávání insol-
venčních návrhů
Charitní Občanská poradna je v Havlíčkově Brodě jediná, kdo má prostřednic-
tvím své organizace akreditaci, která opravňuje k sepisování a podávání insol-

venčních návrhů. „Zatímco právníkům a exekutorům náleží za tuto službu fi-
nanční odměna, akreditované osoby ze zákona tuto službu poskytují zdarma. 
V Kraji Vysočina existuje šest oprávněných subjektů a my jsme jedním z nich,“ 
vyzdvihuje jedinečnost služby ředitelka Oblastní charity Havlíčkův Brod Simo-
na Tomanová.
Vedoucí poradny Vendula Prokšová si zase pochvaluje tým zkušených porad-
ců, které jen tak něco nezaskočí, a dokáží tak poradit a pomoci v nejrůznějších 
situacích a často mohou klientům změnit život k lepšímu. „Naším typickým 
klientem je člověk, který má dluhy a který své závazky nezvládá hradit. Výjim-
kou nejsou klienti s více než dvaceti exekucemi. Společně situaci do detailu 
probereme, posoudíme, a pokud dojdeme k tomu, že je vhodné požádat 
o oddlužení, sepíšeme návrh a celým procesem daného člověka provázíme. 
To vše se přitom děje v rámci několika schůzek,“ uvádí jeden z typických pří-
kladů Vendula Prokšová, která zajišťuje chod poradny spolu se dvěma dalšími 
zkušenými poradci.

Aktuální informace a kontaktní údaje na Občanskou poradnu při Oblastní 
charitě Havlíčkův Brod získáte na www.hb.charita.cz v sekci Jak pomáháme – 
Občanská poradna. Monika Brothánková
 Oblastní charita Havlíčkův Brod

Zastupitelé schválili rozpočet na rok 2021
Zastupitelé města Havlíčkův Brod schválili na rok 2021 vyrovnaný roz-
počet s nulovým deficitem. Výše výdajů a příjmů je tedy stejná a činí 
603 881 tis. Kč. Město nemá žádnou dluhovou službu. 
„Sestavování rozpočtu na rok 2021 bylo obtížnější, než v minulých letech, mu-
seli jsme zohledit celou řadu proměnných. Výkonnost ekonomiky byla v prů-
běhu roku 2020 významně zasažena omezeními souvisejícími s výskytem ne-
moci Covid-19, což se promítne především ve výši sdílených daní, které jsou 
základním a nejvyšším příjmem města,“ popsal starosta města Jan Tecl. 
Celkové předpokládané jednorázové výdaje na opravy, údržbu objektů 
a majetku města činí v rozpočtu zhruba 45 mil. Kč, z čehož 30 mil. Kč bude 
směřovat do oprav místních komunikací a chodníků. 
Investiční výdaje na dokončované a nově zahajované investiční projekty 
města představují zhruba 150 mil. Kč. 
Dalších 170 mil. Kč je určeno na financování provozních příspěvků orga-
nizací zřizovaných městem (školské organizace, Technické služby, Sociální 
služby města). 
Příspěvky organizací neziskového sektoru se budou pohybovat okolo 
35 mil. Kč. Do této částky jsou zahrnuty také např. příspěvky na provoz Krajské 
knihovny, Městského divadla a kina Ostrov či Nemocnice Havlíčkův Brod.
Návrh rozpočtu zahrnuje i příslib 15 mil. Kč jako podílu města na projektu 
výstavby sportovní haly, který bude v případě získání dotace zajišťovat Tělo-
výchovná jednota Jiskra Havlíčkův Brod.
„Návrh rozpočtu zatím neřeší projednávanou změnu zdanění fyzických 
osob, tedy zrušení superhrubé mzdy a zvýšení odpočitatelné položky na 
poplatníka. Očekávané rozpočtové dopady, které souvisí s touto změnou, 
zatím řeší zablokování částky 15 mil. Kč do rozpočtových rezerv,“ doplnil 
vedoucí ekonomického odboru havlíčkobrodské radnice Josef Jukl. 
Mezi investice, které město naplánovalo na rok 2021, patří např. oprava 
ulice Vrchlického, část Zahradnického a Husovy ulice. Nové chodníky za-
čnou využívat obyvatelé na Kokoříně, Na Spravedlnosti a na Výšině. V příš-
tím roce dojde k dokončení započatých stavebních akcí, kterými jsou např. 
úprava veřejného prostranství v ulici Ledečská či dokončení výstavby Ma-
teřské školy Konečná.
 Stránky připravila Alena Doležalová
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Kulturní ceny města za rok 2019
Město Havlíčkův Brod každoročně uděluje Kulturní ceny města za 
uplynulý rok, které předává v první polovině roku následujícího.  Letos 
musela radnice z důvodu epidemiologické situace slavnost spojenou 
s udělením cen dvakrát zrušit. Vítězové si koncem roku převzali ceny 
individuálně.

Cena za významný kulturní přínos městu v roce 2019
Petr Kletečka

Petr Kletečka je známým organizátorem kulturních akcí v Havlíčko-
vě Brodě. Jeho zásluhou se v roce 2019 podařilo uskutečnit několik 
koncertů českých rockových legend. Patřily mezi ně Ivan Hlas trio, 
Vladimír Mišík, Progres 2 či Energit. Velký úspěch zaznamenalo také 
vystoupení skupin Skinny Molly z USA a  Praying z Velké Británie, které 
se v České republice představily poprvé. 
Mnozí znají Petra Kletečku jako člena oblíbené místní skupiny Bass.

Cena za významný dlouhodobý přínos městu v oblasti umění, 
zájmové umělecké činnosti, případně v dalších  

kulturně společenských aktivitách
Blanka Skálová

Blanka Skálová je význačnou osobností v oblasti české klavírní peda-
gogiky. Za dobu dlouholetého působení v uměleckém školství prošlo 
jejím vedením několik set žáků. O vynikajících výsledcích její práce 
svědčí přední umístění žáků v celostátních a mezinárodních klavírních 
soutěžích. Svým citlivým přístupem probouzí paní učitelka v žácích 
lásku k hudbě.  Někteří žáci Blanky Skálové se hudbě věnují na profe-
sionální úrovni. 

Významný kulturní přínos městu v kategorii  
Mladý umělec do 18 let

Taneční obor Soukromé základní umělecké školy
Taneční obor pod vedením Jany Šilarové dlouhodobě připravuje se 
svými žáky na konci každého školního roku závěrečné vystoupení. 
V roce 2019 šlo o tanečně dramatické zpracování baletu P. I. Čajkov-
ského Spící krasavice. Vytvoření taneční choreografie pro mladé ta-
nečníky ve věku od 5 do 18 let klade vysoké nároky na dětské před-
stavitele, kteří se svých rolí každý rok zhostí s přirozenou lehkostí. 
Ojedinělým projektem tanečního oboru byla v roce 2017 Benefice pro 
hospic Mezi stromy.
  Foto Libor Blažek

Návrhy na sportovní a kulturní ceny města za rok 2020  
můžete podávat do 15. ledna 2021

Občan města či právnická osoba sídlící v Havlíčkově Brodě mohou 
podávat nominace na Sportovní ceny města v těchto kategoriích: 
Nejlepší sportovec města, Nejlepší mladý sportovec města do 18 let, 
Nejlepší sportovní kolektiv (včetně sportovních párů) a Nejlepší cviči-
tel nebo trenér. Navrženi na Cenu města mohou být sportovci, kteří 
reprezentují havlíčkobrodskou organizaci bez ohledu na místo trvalé-
ho bydliště. 
Stejně tak v kultuře budou oceněni laureáti Kulturních cen v těchto 
kategoriích: Cena za významný přínos kulturnímu životu města v uply-
nulém kalendářním roce, Cena za významný dlouhodobý přínos městu 
v oblasti umění, zájmové umělecké činnosti případně v dalších kultur-
ně společenských aktivitách a Mladý umělec do 18 let. Ocenění může 
získat jednotlivec i kolektiv. Návrhy posoudí příslušné výbory zastupi-
telstva, poslední slovo ke schválení vítěze mají zastupitelé města. 
Ceny a finanční dar ve výši 10 tis. Kč pro jednotlivce a 20 tis. Kč pro 
kolektiv budou předány na slavnostním ceremoniálu, který město kaž-
doročně u této příležitosti pořádá v sále Staré radnice. 
Nominace na sportovní a kulturní ceny města musí mít písemnou for-
mu, obsahovat identifikační a kontaktní údaje navrženého a zdůvod-
nění včetně hodnocení přínosu v oceňovaných oblastech.
Formuláře jsou dostupné na www.muhb.cz – Město a samospráva – 
Ceny města Havlíčkův Brod. Návrhy je nutné doručit na adresu Měst-
ského úřadu v Havlíčkově Brodě či osobně na podatelnu na Havlíčkově 
náměstí. 
 Stránku připravila Alena Doležalová
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Město začalo se zásadní modernizací 
odpadového hospodářství

Prvním krokem je označení všech popelnic 
ve městě QR kódem 

Většina z vás si všimla, že spouštíme pro-
měnu odpadového hospodářství. Cílem je 
výrazně zvýšit efektivitu nakládání s měst-
skými odpady. Úvodním krokem je zavedení 
evidence všech občanských popelnic v Hav-
líčkově Brodě. Díky tomu získáme přehled 
o složení odpadu ve městě. 

Samotné označování proběhlo na podzim 
a bylo v době epidemie koronaviru velkou 
logistickou operací. Během několika týdnů se 
podařilo popelnice v Havlíčkové Brodě ozna-
čit, s několika málo výjimkami, QR kódem. Ten 
obsahuje informace o druhu sváženého od-
padu, velikosti nádoby i čísle popisném Díky 
tomu také důsledněji oddělíme, jak odpado-
vé hospodářství města využívají občané, a jak 
podnikatelé. 
Odpadové hospodářství města chceme učinit 
výrazně efektivnějším. Zásadní je pro nás i še-
trnější přístup k životnímu prostředí či snížení 
objemu produkovaných odpadů ve městě. Od 
novinek si také slibujeme lepší přehled o od-

padech a větší pohodlí pro občany. Věříme, že 
se díky modernizaci odpadového hospodář-
ství vyhneme podstatnému zvýšení místního 
poplatku za odpady, které by jinak zřejmě 
nastalo po novelizaci zákona o odpadech. Sys-
tém, který funguje na základě paušální platby, 
považujeme za optimální. Někomu se může 
jevit taková platba ne zcela spravedlivá, na 
druhou stranu motivuje občany, aby odpad 
nevyhazovali tam, kam nemají, a je prevencí 
vzniku černých skládek.
Protože dosud odpady nevážíme, nemůžeme 
přesně spočítat úroveň třídění např. v jednot-
livých lokalitách. Budeme-li ale vycházet z dat 
za uzavřený rok 2019, která se odvíjela z pře-
počtu druhotných surovin, víme, že jsme na 
úrovni kolem 37 % vytřídění. Primárně se pro-
to chceme zaměřovat na snižování celkového 
objemu odpadů a předcházení jejich vzniku. 
K tomu nám již nyní pomáhají například kom-
postéry, kterých je ve městě přes 1 700 ks. 
Snižují obsah biologicky rozložitelného odpa-
du, se kterým pak nemusíme manipulovat. 
Bohužel, současná legislativa kompostéry 
nezapočítává do výpočtu úrovně třídění. Toto 
řešení lze využít pouze v lokalitách, kde mají 
lidé vlastní pozemky. 

Celé město bylo letos kompletně vybaveno 
hnědými nádobami na sběr rostlinných odpa-
dů. Jeho odbyt, který zatím probíhal za pomoci 
soukromých zemědělců a jejich kompostáren, 
chceme udržet i dále. Díky tomu tyto odpady 
pomohou zlepšení zemědělské půdy v našem 
nejbližším okolí a nebudou se muset převážet 
daleko, což je neekonomické i neekologické. 

Očekávání
Věříme, že se nám podaří oddělit podnikatel-
ský a občanský sektor. Očekáváme také zlepše-
ní třídění v domácnostech i bytových domech 
a samozřejmě snížení celkového množství 
odpadů. V následujícím kroku chceme zpřes-
nit evidenci na sběrném dvoře. Postupně 
budeme zjišťovat, kde jsou nádoby přeplně-
né, a zoptimalizujeme svozové trasy. Jsme 
přesvědčeni, že jsme připraveni i na změny 
legislativy, platné od nového roku. Bude totiž 
možné pracovat s údaji o konkrétním množ-
ství směsného komunálního odpadu v jed-
notlivých místech vzniku – například ve čtvrti 
rodinných domů či na sídlišti, v centru města 
či v jednotlivých místních částech, což nyní 
efektivně nelze. Budeme tak lépe vědět, že 
například v oblasti, kde jsou především rodin-
né domy, nemusíme tak často svážet, proto-

že zde jsou popelnice poloprázdné, a naopak 
jinde budeme svoz posilovat. Očekáváme, že 
více lidí přijde na sběrné dvory, kam mohou 
podstatou část odpadů odevzdat zdarma. 

Novinky
Ve městě se nově rozbíhá komplexní aplikace 
T-Map. Jejím úkolem je hlášení závad včetně 
těch, které se týkají odpadů. Připravujeme 
i interaktivní, jednodušší a vstřícnější web. 
Občané i díky němu budou mít přehled o tom, 
jak konkrétně nakládat s odpady. A začínáme 
také řešit překládací stanici pro směsný ko-
munální odpad. Zpracovali jsme rovněž vzo-
rové řešení separačních stání – vytvořili jsme 
pro ně i designový manuál. 
Chceme v budoucnu nabídnout těm, kteří bu-
dou kdekoliv ve městě připravovat nové či re-
konstruovat staré separační stání, aby využili 
jednotný vizuální styl.
Odpovědi na nejčastější dotazy ohledně od-
padu i značení popelnic naleznete na webu 
města www.muhb.cz v sekci dokumenty od-
boru – odpady.
 Připravily odbor životního prostředí, 
 ekonomický odbor a Technické služby 
 Havlíčkův Brod

Ve zkratce

Zastupitelstvo města
Zářijové jednání zastupitelů města se usku-
teční v pondělí 15. 2. 2020 od 14.30 hod. 
Místo jednání, program a materiály k jed-
notlivým bodům budou upřesněny na 
www.muhb.cz. Jednání můžete sledovat 
v přímém přenosu na internetu.

Havlíčkobrodské listy na webu
Chcete si přečíst Havlíčkobrodské listy na • 
webu dříve, než je dostanete do schrán-
ky?
Potřebujete vyhledat informace ze star-• 
ších let?

Stáhněte si náš měsíčník na www.muhb.cz 
v levém sloupci pod odkazem Radnice – 
Havlíčkobrodské listy.

Informační SMS
Informační SMS zprávy Vás zdarma infor-
mují o mimořádných událostech ve městě.
Registraci můžete provést na www.muhb.cz 
v levém sloupci pod odkazem Úřad online 
v záložce Informační SMS, kde najde přesný 
návod na přihlášení k odběru zpráv i k pří-
padnému odhlášení. 
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Osobnost měsíce
Tomáš Souček

Tomáš Souček se z havlíčkobrodského trávní-
ku dostal až do Premier League. Splnil se mu 
tak sen každého fotbalisty. Dosáhl i mnoha 
dalších úspěchů – třikrát se stal mistrem ex-
traligy, dvakrát mistrem českého poháru, stal 
se fotbalistou roku a získal Zlatý míč České 
republiky. Přesto je skromný, pokorný, a ačko-
liv nyní žije v Anglii, na své rodné město nedá 
dopustit.

S fotbalem začal už ve čtyřech letech a při-
vedl ho k němu tatínek, který byl trenérem. 
Tomáš však s fotbalem začínal zvolna a dlou-
hou dobu ho vnímal jen jako koníček. Navíc 
se kromě fotbalu věnoval i házené, kterou pro 
změnu dělala jeho maminka. Házená ho také 
bavila, ačkoliv přiznává, že fotbal měl vždyc-
ky navrch, takže když se rozhodoval, kterému 
sportu propadne naplno, volba byla jasná. 
I přes velké sportovní vytížení nikdy nezane-
dbával vzdělání. Na základní škole měl vý-
borné výsledky. „Na střední už to bylo trošku 
horší,“ přiznává Tomáš Souček, který studoval 
brodské gymnázium. Přesto si po tréninku 
vždy našel čas na učení, protože věděl, že fot-
balovou kariéru může ukončit jediné zranění 
nebo neúspěch a nechtěl vše vsadit na jednu 
nejistou kartu. Po gymnáziu se dokonce při-
hlásil na vysokou školu – Fakultu tělovýcho-
vy a sportu v Praze. Tam ale nakonec nena-
stoupil, protože dostal profesionální smlouvu 
v pražské Slavii. „Ale pokud by se to nestalo, 
určitě bych na vysokou školu nastoupil. Kdy-
bych se věnoval jen fotbalu a to pak nevyšlo, 
neměl bych čím naplnit život a bez vzdělání 

bych si navíc asi těžko 
sháněl práci.“
Do Slavie se dostal 
díky letním fotbalo-
vým soustředěním, 
kde si ho všiml sla-
vistický trenér. Dal 
mu možnost jezdit do 
Prahy na zápasy a ro-
dina Tomáše podpo-
řila. „Bylo to pro ce-
lou rodinu náročné, 
tréninky, zápasy, ale 
jsem moc rád, že jsem 
měl tu možnost,“ říká 
vděčně. Tomáš Sou-
ček neustále zdůraz-
ňuje důležitost píle 
a pracovitosti. Právě 
díky tomu se mu podařilo skloubit fotbal se 
studiem a následně se ve sportu dostat tak da-
leko. Zároveň si však nelze nevšimnout, že je 
velmi skromný a milý a nemá žádné „hvězdné 
manýry“. „Jsem rád, že to tak je. Hraju fotbal 
a za úspěch jsem vděčný, ale snažím se zůstat 
stále stejný. Je to i lidmi, kterými se obklopuji. 
Snažím se pořád stýkat s přáteli, kteří mě zna-
li i předtím, než jsem byl ve fotbale úspěšný 
a mají mě rádi proto, jaký jsem a ne proto, že 
hraju fotbal.“

Protože ho fotbal doprovází od dětství, na-
bízí se otázka, jestli neměl někdy krizi a ne-
uvažoval, že s ním skončí. „To určitě ne, nikdy 
mě to ani nenapadlo. I kdybych nehrál fotbal 
profesně a měl jiné zaměstnání, pořád bych si 
chodil zahrát, třeba nějakou nižší soutěž, pár 
tréninků a nějaké ty zápasy… Já fotbal milu-
ju a nechtěl bych být bez něj.“ Profesionální 
tréninky zabírají hodně času. „Většinou od-
cházím na hřiště ráno, mezi osmou a devátou 
a vracím se okolo čtvrté. Mám tak víceméně 
klasický pracovní týden. Rozdíl je ale v tom, 
že nemám volné víkendy, protože to se hrají 
zápasy.“ A jak Tomáš Souček odpočívá, když 
má zrovna chvilku? „Dost jsem si oblíbil te-
nis, který hraju s kamarádem. Ale vzhledem 
k tomu, že je to náročný sport, nedostanu se 
k tomu kvůli fotbalu tak často. Po práci větši-
nou spěchám domů za rodinou a trávím čas 
s nimi, ale někdy zajdu s kamarády třeba na 
kafe, popovídat si a vyčistit si hlavu, to je pro 
mě relax.“

A dá se vůbec tak náročný časový program 
skloubit s rodinou? „Určitě to jde, manželka 
a dcera jsou se mnou v Anglii, takže tu spo-
lu všichni trávíme čas. Horší je to s rodinou 
v České republice, zvlášť teď v době pande-
mie. Snažíme se vídat v létě, kdy mám tři týd-
ny volna. A až pomine pandemie, doufám, že 
se budeme navštěvovat častěji i v průběhu 
roku. Teď si to vynahrazujeme alespoň pomo-
cí videohovorů.“
O rodině mluví Tomáš moc hezky a vřelý vztah 
má i k rodnému Brodu. „Snažím se do Bro-
du hodně jezdit, nejen kvůli rodině, mám tu 
i spoustu přátel a prožil jsem tu velkou část 
života. Mám rád i brodský fotbalový klub, 
moc jim fandím a chci s nimi zůstat v kontaktu 
a sledovat, jaký fotbal se tu hraje.“

Letos v létě se Tomáš Souček oženil. S part-
nerkou měl tou dobou již malou dcerku Te-
rezku. Přítelkyni o ruku požádal ještě předtím, 
než se dcera narodila. A žádost to byla jako 
z romantického filmu: „Partnerka už byla tě-
hotná a já chtěl, abychom předtím, než se 
dcera narodí, byli alespoň zasnoubeni, když 
ne manželé. Byli jsme na procházce v Praze 
a já ji vzal na všechna místa důležitá pro náš 
vztah, třeba na místo prvního polibku nebo 
prvního rande. Večer na hotelu čekal pokoj 
zasypaný lístky růží a tam jsem jí požádal,“ líčí 
Tomáš pohádkovou žádost.
Nezbývá, než popřát hodně štěstí, a to nejen 
ve fotbalu, ale i v soukromém životě.

 Tereza Exnerová
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Od každého trochu

Czech POINT
MÚ V Rámech 1855, přízemí, recepce 

Po a St 7.00–17.00 h. • Út a Čt 7.00–15.00 h. 
Pá 7.00–14.00 h.

Pražská 2954, 1. patro, ohlašovna evidence 
obyvatel: Po a St 8.00–17.00 h. • Út a Čt 9.00–

15.00 h. • Pá 9.00–14.00 h.
Více informací na www.muhb.cz 
Facebook: Město Havlíčkův Brod

Havlíčkobrodské listy jsou od začátku měsíce 
k dispozici na www.muhb.cz, Městském 

informačním centru a recepci MÚ V Rámech

Radniční okénko na kabelovce
Premiéra: každou středu ve 20.00 h.  

Reprízy: denně v 8.00, 10.00, 12.00, 14.00, 16.00, 
18.00, 20.00 a 22.00 h.

K dispozici na DVD v Krajské knihovně Vysočiny, 
www.muhb.cz a www.hbin.cz

ÚŘAD ONLINE
Přes Úřad online je možné na www.muhb.cz využít:

Elektronickou podatelnu 
Formuláře ke stažení 

 Klikací rozpočet města 
 Rezervaci termínu svatby 

Rezervaci prostor na Staré radnici 
SMS Infokanál 

Elektronické podání vůči živnostenskému úřadu 
z počítače podnikatele 

Zjištění vyhotovení řidičského průkazu 
Připravené občanské průkazy a pasy k vyzvednutí 

 Dálkové objednání a zjištění stavu front na MÚ HB

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, turisty  

najdete na www.muhb.cz

Zelená linka Technických služeb
Telefon 800 183 549

Na této lince můžete bezplatně hlásit závady týka-
jící se údržby města (osvětlení, údržba komunikací 
a chodníků, veřejné zeleně) i veškeré připomínky 
k práci Technických služeb (svoz odpadů apod.)

Lidé se na Vysočině cítí bezpečně
Pravidelný čtyřletý průzkum veřejného míně-
ní zaměřený na pocit bezpečí, zdroje trestné 
činnosti, míru informovanosti a zkušenosti 
s kriminalitou, preventivní činnost nebo pro-
blematiku šmejdů proběhl na Vysočině v prů-
běhu druhé poloviny roku 2020. Dříve běžná 
forma osobního dotazování byla tentokrát 
nahrazena jeho online formou a z výsledků 
průzkumu vyplynulo, že obecně se lidé v Kraji 
Vysočina cítí bezpečně. Tuto skutečnost uved-
lo více jak 90 % dotázaných respondentů. Nej-
větší míru obavy vyjádřili z kyberkriminality 
a z podvodů. Oproti roku 2016 došlo k nejvý-
raznější změně právě u kyberkriminality, která 
se dostala na první místo v obavách obyvatel 
Kraje Vysočina. „Nejvíce respondentů se se-
tkalo se spamem a počítačovým virem. Vůbec 
největší míru obavy v oblasti kyberkriminality 
mají občané ze zneužití osobních údajů, při-
čemž se s touto problematikou setkal každý 
čtvrtý dotázaný,“ uvedla k průzkmu koordiná-
torka prevence kriminality Andrea Mašterová 
Pohanová. 
Oproti minulosti bylo do průzkumu nově za-
řazeno téma šmejdů, kde 83 % dotázaných 
uvedlo, že zkušenost s touto problematikou 
má. Každý druhý uvádí osobní zkušenost 
a každý třetí uvádí zkušenost prostřednictvím 
svých blízkých. Nejčastější nabídkou ze strany 
šmejdů je služba výhodné energie, energetic-

ké aukce, finanční produkty nebo prodej pře-
draženého nádobí. I když se téma šmejdů týká 
převážně starší populace, výsledky ukazují, že 
také mladší lidé ve věkové kategorii do 30 let 
mají s těmito podvodnými praktikami zkuše-
nost, v průzkumu to potvrdila celá 1/3 z nich. 
 Tiskové oddělení, Kraj Vysočina

Hnízdění chráněných druhů ptáků  
v lesích na Vysočině v roce 2020

Při současné kůrovcové kalamitě, která v Kraji 
Vysočina dosáhla nebývalých rozměrů, dochá-
zí po odtěžení kůrovcového dříví k výraznému 
úbytku stromového patra z lesních porostů. Pro 
ptáky, hnízdící v lesích a zejména pro ty druhy, 
které pro hnízdění využívají dutiny ve kmenech 
či větvích starých nebo poškozených stromů, je 
nezbytně nutné, aby nebyly dotěžovány všech-

ny stromy. Vždy je nutné ponechat několik stro-
mů, které mohou sloužit ke hnízdění.
V souvislosti s intenzivními těžbami kůrovco-
vých stromů je v lesích na Vysočině poslední do-
bou, nezávisle na denní či roční době, nezvykle 
rušno. Z toho důvodu se Kraj Vysočina rozhodl 
podpořit činnost Pobočky České společnosti 
ornitologické, která dohledává hnízda zvláště 
chráněných druhů ptáků v lesích na Vysočině. Ve 
spolupráci s krajským úřadem oslovuje vlastníky 
lesa a projednává s nimi zajištění klidu v okolí 
hnízd v době snůšek a péče o mláďata. Díky této 
spolupráci a  vstřícnosti ze strany oslovených 
vlastníků lesa se podařilo v letošním roce zdo-
kumentovat 186 hnízd chráněných druhů ptáků 
a podpořit jejich ochranu při péči o potomstvo.
Hnízdění kriticky ohroženého orla mořského je 
věnována pozornost již několik let. V letošním 
roce bylo dohledáno 14 hnízd orla mořského. 
V osmi případech bylo hnízdění úspěšné, vyve-
deno bylo celkem 14 mláďat. Ve srovnání s mi-
nulým rokem bylo hnízdění letos úspěšnější. 
Vloni bylo odchováno 9 mláďat.
V letošním roce byla věnována pozornost i dal-
ším chráněným druhům. Čáp černý, obdobně 
jako orel mořský, nejčastěji staví svoje hnízda na 
smrcích. Bylo nalezeno 16 hnízd čápa černého, 
v jedenácti případech bylo hnízdění úspěšné 
a bylo odchováno 32 malých čápů. Velice citli-
vým druhem se jeví kulíšek nejmenší. Evidentně 
se vyhýbá oblastem s těžbami, opouští i dlouho-
době obsazované okrsky. Mezi druhy s nejmen-
ším počtem nalezených hnízd, a tudíž v kraji 
nejvzácnější, patří včelojed lesní, luňák červený 
a sokol stěhovavý.
 Jana Slaninová
 Odbor životního prostředí  
 Krajský úřad Kraje Vysočina

Inzerujte  
v Havlíčkobrodských listech

Havlíčkobrodské listy  
měsíčník radnice ZDARMA do domovní schránky  

Počet výtisků: 11 300 • Pokrytí: město Havlíčkův Brod 
Provedení: barevné, 24 stran 

Distributor: Česká distribuční, a.s. 
Číslo vychází první pracovní den měsíce.

Rozměr (šířka x výška)  Cena vč. DPH 21 % 
1 stránka (šířka 200 x výška 266 mm)  7 700 Kč 
1/2 stránky (200 x 131,5 mm)  3 900 Kč 
1/4 stránky (98,5 x 131,5 mm)  1 700 Kč 
1/8 stránky (98,5 x 64,25 mm)  800 Kč 
zvýraznění (47,75 mm x dle potřeby) 50 Kč 
řádková inzerce (znak)  1,50 Kč

Formát inzerátů: PDF (text převedený do křivek), JPG, 
TIF • Tiskové rozlišení: 300 dpi • Barvy: CMYK • Bez 

spadávek a ořezových značek 
Přijímáme inzeráty v PDF, JPG, TIF nebo řádkovou 

inzerci.
Příjem inzerce na následující měsíc do 10. v měsíci. 
Platba hotově při podání inzerátu nebo na fakturu. 

Objednávku i příjem inzerátu je možné přijmout 
elektronicky.

Kontakt a podrobné informace  
Městské informační centrum Havlíčkův Brod,  

tel. 569 497 353 a 357 nebo 723 444 778 
e-mail: hblisty@muhb.cz, adolezalova@muhb.cz

Za chyby v inzerci je zodpovědný inzerent

Co, kdy, kde
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Zajímavost, omalovánka
Štáflova bašta

Štáflova bašta, dříve nazývaná také Žižkova 
věž, je považována za poslední zbytek nejstar-
šího městského opevnění, budovaného na 
počátku 14. století. Privilegium pro výstavbu 
hradeb udělili svému městu synové jeho zakla-
datele Smila z Lichtenburka. Původní kamenná 
hradba obepínala město v délce 1 500 metrů. 
Před hradbou byl vyhlouben příkop široký asi 
11 metrů a hluboký až 4 metry. Pro zvýšení 
obranyschopnosti doplnilo později hradbu ně-
kolik okrouhlých věží v nárožích a formu prů-
jezdných věží měly také tři městské brány zva-
né Horní, Dolní a Zubatá. Když město zažívalo 
ve 14. století útlum těžby stříbra následovaný 
mohutným požárem, stavba opevnění se zpož-
ďovala. Snad i díky tomu se podařilo počátkem 
ledna 1422 do města proniknout husitskému 
vojsku vedenému Janem Žižkou. Stalo se to ve 
chvíli, kdy městem procházela křižácká armáda 
vedená římským a českým králem Zikmundem 
Lucemburským ustupující za boje od Kutné 
Hory. Z Dolní brány totiž vycházel už od 14. sto-

letí jediný (dřevěný) most přes Sázavu široko 
daleko. Město tak působilo jako obrovská brá-
na střežící tuto cestu.
Opevněné město na hranicích s Moravou pak 
odolávalo v průběhu poděbradských a česko–
uherských válek nájezdům vedeným hlavně 
z Jihlavska. Tyto zkušenosti vedly před rokem 
1472 k vybudování nového hradebního okru-
hu vysunutého před původní hradby. Nový 
okruh byl vybaven moderními baštami s mož-
ností použití hákovnic se střílnami do všech 
směrů v okolí hradby. Městské brány také 
dostaly předbraní, které oddálily útočníky do 
předpolí. Právě toto opevnění se dochovalo 
dodnes poblíž Štáflovy věže a v pásu u Sáza-
vy. Štáflova věž byla ostatně také přestavěna 
a vybavena střílnami pro hákovnice a jednou 
velkou střílnou v patře pro ostřelování před-
polí z těžší zbraně.
Brodské opevnění ještě v roce 1618 úspěšně 
posloužilo k obraně habsburské armádě, kte-
rá města zabrala, proti českému stavovskému 
vojsku. Stavům jak napsali: „velmi záleželo na 
vzetí města“. Za třicetileté války však už měš-
ťané nenašli odvahu vzdorovat zejména Švéd-
ským oddílům, které do města pronikly v roce 
1639 a opakovaně v roce 1645, kdy také povo-
lali sedláky k boření hradeb.
Od poloviny 17. století byly postupně příko-
py a valy užívány k pastvě dobytka, pěstování 
zeleniny, nebo osazování soukenických rámů. 
Bašty a věže sloužily až do 20. století po úpra-
vách k bydlení, nebo byly bourány. Vysoké 
věže městských bran bránící průjezdu po cí-
sařské silnici byly odstraněny přes odpor měš-
ťanů v polovině 19. století.

Štáflova bašta byla přestavěna v 15. a 16. stole-
tí, kdy obdržela několik střílen pro palné zbra-
ně. Na přelomu 19. a 20. století došlo k úpravě 
posledního patra věže. Byla osazena velká okna 
a později i balkon zhruba v místech někdejšího 
hradebního ochozu. Brzy po roce 1945 baštu 
adaptovali na památník Otakara Štáfla, který 
v sousedství měl rodnou chalupu.
V roce 1957 byl otevřen v dochované baště 
památník malíře Otakara Štáfla. Vidět zde mů-
žete některé originální předměty dokumentu-
jící jeho život a dílo, ale také Štáflovy plastické 
obrazy ze života Karla Havlíčka Borovského. 
 Aleš Knápek
 historik

ŠTÁFLOVA BAŠTA 
Z hradby městského opevnění, které zaniklo kolem roku 1350 se dochovala nárožní věž. Využíval ji ještě před 
2. světovou válkou pro svou tvorbu malíř Otakar Štáfl. V baště je výstava panoramatických výjevů z Havlíčkova 
Brodu doplněná informačním panely o jeho životě a díle.

ŠTÁFLOVA BAŠTA 
Z hradby městského opevnění, které zaniklo kolem roku 1350, se dochovala nárožní věž. 
Využíval ji ještě před 2. světovou válkou pro svou tvorbu malíř Otakar Štáfl. V baště je výstava 
panoramatických výjevů z Havlíčkova Brodu doplněná informačním panely o jeho životě a díle.
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„Tak to jste opět zničili kus našeho města,“ 
počastoval mne v dopise, na adresu nedávno 
dokončeného dopravního uspořádání v dolní 
části historického jádra Brodu, jeden ze spo-
luobčanů. Ve svém sdělení mi vytýkal mnoho 
nedostatků, které registruje v rámci přestavby 
částí ulic Dolní, Žižkova a Na Ostrově. Litoval 
ztráty druhého protisměrného pruhu, kriti-
zoval zdlouhavé okružní objíždění, podivoval 
se zbytečně širokým chodníkům i skutečnos-
ti, proč se „ušetřený“ jízdní pruh neproměnil 
v parkování. Jako zbytečné se mu jeví i nové 
lavičky, na kterých v tak hustém provozu ne-
bude stejně nikdo vysedávat a vůbec má za to, 
že proinvestované miliony byly utraceny míst-
ní radnicí i Krajem (ten byl dalším spoluinves-
torem) naprosto zbytečně. Škoda, že v závěru 
svého sdělení neuvedl zpětný kontakt, mohl 
jsem mu alespoň na některé otázky odpově-
dět či vysvětlit důvody, které stály za koneč-
nou podobou této náročné stavby. 
Pravda, co člověk, to názor a o každém ar-
gumentu, nápadu a připomínce se má pře-
mýšlet, ať je vysloví kdokoliv. V případě této 
investice se ale domnívám, že se tak dělo již 

v rámci veřejného projednávání. Jsem osob-
ně přesvědčen, že se dílo v zásadě vydařilo, 
ostatně první týdny po otevření provozu pro-
kazují zklidnění dopravy a zvýšení bezpečnos-
ti a plynulosti pohybu vozidel. Těší mne, že na 
radnici se nyní setkáváme (v naprosté většině 
případů) s kladnými ohlasy spoluobčanů na 
tuto stavbu, s jejíž přípravou bylo započato 
před 12 lety.
Osobně bych chtěl poděkovat všem, kteří se 
na ní podíleli, od projektantů, dozorů až po 
její zhotovitele. Samostatně bych chtěl pak 
poděkovat všem kolegům z tehdejšího Výbo-
ru pro územní plán a rozvoj města, kteří pod 
vedením Ing. Z. Kopeckého v r. 2008 myšlenku 
proměny dopravy v této části centra obhajo-
vali, dále pak i Ing. K. Baťovi a Ing. J. Bouchne-
rovi za jejich erudovanou podporu. 
Vážení spoluobčané, dovoluji si Vám na zá-
věr letošního roku popřát v r. 2021 plynulou 
a bezpečnou jízdu nejen po novém brodském 
okruhu, ale i mnoho pohody na té Vaší cestě 
životní! 
 Libor Honzárek
 TOP 09

Pro naše bezpečí

Policisté dále upozorňují!
V žádném případě nikomu – ani svým přátelům – nesdělujte • 
prostřednictvím této komunikace čísla mobilních telefonů 
a nikdy čísla platebních karet pro potvrzení plateb (pro osoby 
s aktivovanými službami internetového bankovnictví).

Pachatelé zjišťují čísla mobilních telefonů na stránkách • 
uživatelů Facebooku, kde je vlastníci zveřejňují a vůbec si 
neuvědomují, že může být jejich telefon zdrojem peněz pro 
podvodníky.

Dále jsou zjišťovány případy, kdy jsou vytvářeny falešné profily. • 
Majitelé mobilních telefonů se o těchto provedených platbách 
dozvídají až při vyúčtování za uskutečněné služby v následu-
jícím měsíci. Oznamovatelé takto na svých účtech postrádají 
i několik tisíc korun.

Při komunikaci na internetových sítích buďte obezřetní • 
a nesdělujete žádné osobní údaje, čísla mobilních telefonů, 
potvrzovací kódy ani čísla účtu či platebních karet.

Pokud mě někdo požádá o telefon, nejlepší je dotyčnému • 
zavolat a ověřit si, zda skutečně jde o přítele.

Pokud nebudete dodržovat uvedená doporučení,  
můžete se lehce stát další obětí podvodníků. 
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Brody v Brodě
Letos porotci hodnotili fotografie v soutěži Brody v Brodě „na dálku“
Fotostředisko Havlíčkův Brod ve spolupráci s radnicí každoročně pořádá fotografickou 
soutěž Brody v Brodě, do které je zapojeno pět Brodů z České republiky. Vedle Hav-
líčkova zasílají své soutěžní snímky také fotografové z Českého, Uherského, Železné-
ho a Vyššího Brodu. Běžně vyhlašované kategorie letos doplnila soutěž tematických 
snímků z období koronaviru. Vzhledem k letošním omezením hodnotila porota foto-
grafie on-line. Výherci o své ceny nepřišli. 

Kategie „Krásy města“
1. Pavel Liška – Českobrodský pivovar – podvečerní zrcadlení
2. Jakub Plšek – Krásné chvíle před pohlcením
3. Bob Gajdoš – Na náměstí

Kategorie „Život ve městě“
1. Kateřina Mahďáková – Čerešňa v očekávání

2. Jan Jelínek – Stará ulička

3. Martin Soukup – Vdova

Kategorie „Období koronaviru“
1. Vladimír Kunc – Instalace fotovýstavy (Fotostředisko HB)
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Brody v Brodě

2. Lenka Rázlová – Kontrola
3. Martin Šnajdr – Historie vs. současnost

Kategorie „Mladí do 20 let“
1. Lenka Holubcová – Strážce duší
2. Yang Cai – Na kole za lepšími zítřky
3. Petr Čermák – Doba roušková

Nejlepší fotografie města Havlíčkův Brod
Martin Halama – Výhled na náměstí

Nejlepší fotografie města Uherský Brod
Jakub Plšek – Krásné chvíle před pohlcením

Nejlepší fotografie města Vyšší Brod
Heike Toušková – Když chceš vidět na fotbal ve Vyšáku

Nejlepší fotografie města Železný Brod
Lenka Holubcová – Strážce duší

Nejlepší fotografie města Český Brod
Pavel Liška – Českobrodský pivovar – podvečerní zrcadlení
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Společenská rubrika, křížovka

Brodská miminka narozená  
od 20. 11. do 15. 12. 2020

23. 11. Lhoták Jakub • 25. 11. Machálková Rozá-
lie • 26. 11. Letko Jan • 2. 12. Godla Radoslav  
• 3. 12. Hrabalík Pankrác • 4. 12. Půža Vilém  
• 6. 12. Ondráčková Amálie • 8. 12. Žáková 
Antonie • 11. 12. Cempírek Mikuláš,  Ježková 
Gabriela, Ježková Veronika • 13. 12. Kovář Viktor 
• 15. 12. Kunst Matthias, Volše Tomáš

Sňatky uzavřené v měsíci listopad 2020
(snoubenci, kteří dali souhlas se zveřejněním)
13. 11. 2020
Jaroslav Vašíček, Pohled – Jana Churáňová, 
Pohled
Petr Štůla, HB – Kristýna Rákosová, Děčín
28. 11. 2020
Vladimír Cibulka, Ružomberok (SK) – Aneta 
Ráslová, HB

Úspěch na jubilejním 70. ročníku soutěže 
CMA (Trophée Mondial De Ĺ accordéon)

Akordeonista Viktor Stocker ze třídy slečny 
učitelky Markéty Laštovičkové reprezentoval 
naši ZUŠ J. V. Stamice v Havlíčkově Brodě na 
jubilejním 70. ročníku soutěže CMA (Trophée 
Mondial De L´accordéon), jedné z největších 
světových soutěží pro akordeon. Kvůli součas-
né koronavirové situaci se soutěž konala on-li-
ne a nabrala tak nečekaný nárůst soutěžících. 
Celkem 750 kandidátů z celého světa soutě-
žilo ve více než 20 kategoriích. Viktor Stocker 
se účastnil v kategorii do 12 let (dle předsedy 
poroty jedna z nejsilnějších kategorií), kde za 

svůj hudebně přesvědčivý výkon získal krásné 
6. místo z celkového počtu 56 akordeonistů 
a zařadil se tak v dané kategorii mezi tři nejlé-
pe hodnocené hráče Evropy.
Viktorovi Stockerovi blahopřeji k úspěchu 
a děkuji mu za skvělou reprezentaci školy na 
světové úrovni, velké poděkování za přípravu 
patří také učitelce Markétě Laštovičkové. 
 Jindřich Macek
 ředitel ZUŠ

V tajence je citát Tomáše Akvinského.

Správné znění tajenky z čísla 12/2020 – (Rozum a zkušenost) nemohou být natrvalo v opozici.
Správnou odpověď z 45 došlých vylosoval místostarosta Libor Honzárek.
Výherkyní je Jiřina Charamzová.
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 13. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíč-
kův Brod. Výherce z minulého čísla vždy zveřejňujeme v HB listech. Pro vylosovaného výherce je připravena drobná odměna k vyzvednutí na Městském informačním centru, 
Havlíčkovo nám. 57 v pracovních dnech v 9–17 hodin. 

Dne 26. prosince 2020 oslavili manželé 
Marie a Miloslav Trtíkovi z Perknova 64 let 
společného života. Do dalších let přeje hod-
ně zdraví dcera a vnoučata s rodinou. Redak-
ce Havlíčkobrodských listů se k tomuto přání 
připojuje. 
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Sport

Cestu za čtvrtým titulem přerušil koronavir
“Koronavirový“ rok 2020 příliš nepřál ani stolnímu te-
nisu, přesto týmy HB Ostrov Havlíčkův Brod uplynulý 
složitý rok zvládly na výbornou. 
V prvním pololetí uplynulého roku vyvrcholil soutěžní 
ročník 2019/2020. Soutěže kvůli pandemii COVID-19 
skončily předčasně, a tak se pořadí určovalo po posled-
ním odehraném kole. “Zkrácená sezona“ byla pro stol-
ní tenisty HB Ostrov úspěšná, postup do vyšší soutěže 
slavila hned čtyři družstva, a tak má havlíčkobrodský 
HB Ostrov zastoupení ve všech ligových soutěžích. 
Třešničkou na dortu pak byl postup A mužstva HB Os-
trov do české Extraligy, kam se havlíčkobrodský tým 
vrátil po čtyřech letech. „Nechceme hrát podřadnou 
roli. Naopak. Naším cílem je získat další titul,“ hlásil na 
prahu páté extraligové sezony stolních tenistů HB Ost-
rov manažer klubu Miroslav Jinek a svůj tým patřičně 
posílil.
Ambiciózní havlíčkobrodský tým vstoupil do nové sezo-
ny posílen o dva české reprezentanty Dmitrije Prokop-
cova a Michala Obešla, či reprezentanta Egypta Moha-
meda Shoumana. Síla týmu se projevila i ve výsledcích 
zápasů. Svěřenci hrajícího trenéra Bohumila Vožického 
v úvodních čtyřech kolem ani jednou nezaváhali a usa-
dili se na čele extraligové tabulky. Více zápasů ale ode-
hrát nestihli. Do hry opět vstoupil Covid-19 a soutěže 
ve stolním tenisu byly začátkem října přerušeny.
 František Zálewský, HB Ostrov Havlíčkův Brod

Černá zápasnická bilance roku 2020
Rok 2020 byl pro havlíčkobrodský oddíl zápasu z důvodu 
pandemie nešťastný. Zápasilo se jen do 8. března, poté 
byly zrušeny všechny domácí soutěže, většina mistrov-
ství České republiky, ligová soutěž mužů, ale i všechny 
výjezdy na zahraniční turnaje a zrušena všechna mis-
trovství Evropy a mistrovství světa pro všechny věkové 
kategorie. I tréninkově byl zbytek roku, tedy devět měsí-
ců, doslova katastrofální. V srpnu bylo uspořádáno oddí-
lové soustředění na Kadlečáku.
Dobrou zprávou pro náš oddíl je, že Tomáš Šimek získal 
nejvyšší tréninkovou licenci A a Radek Satrapa získal 
licenci B. V soutěži jednotlivců na mistrovství České re-
publiky brodští zápasníci vybojovali na třech šampioná-
tech 15 titulů mistr České republiky, dále pět stříbrných 
a dvě bronzové medaile.
 Zdenek ŠVEC, zápasnický oddíl TJ Jiskra Havlíčkův Brod

Prášek se rokem COVIDu prozávodil
Od jara jsme všichni byli v nejistotě, zda vůbec bude-
me mít šanci závodit. V rámci CAMS se nakonec od-
jelo sedm závodů, které byly navíc konkurenčně dost 
nabité. V Alpe Adria šampionátu to bylo smutnější. 
V plánu bylo deset závodů, ale nakonec se konaly jen 
dva závodní víkendy. Já jsem startoval na Panonnia 
Ringu, kde jsem měl premiérový závod ve třídě Su-
perbike, který jsem vyhrál.
Letos jsem se také poprvé zapojil do Rival Trophy – zá-
vodění na pitbikách, kde bylo v plánu pět závodních 
víkendů a odjely se čtyři. Odjel jsem i několik závodů 
na Minibiku. Celý závodní rok 2020 byl hlavně díky 
vítězství v CAMS z mého pohledu vydařený. Je to už 
po čtvrté v řadě, co jsem tenhle šampionát vyhrál. 
Nakonec zase tolik nezávodních víkendů nebylo.
Pevně doufám, že nadcházející sezona už nebude ni-
čím omezena. Plánuji Alpe Adria šampionát, CAMS 
a nerad bych vynechal Rival Trophy. Věřím, že se 

to termínově nebude moc krýt. A když čas dovolí, 
z nostalgie si zajedu i nějaký minibikový závod. Rád 
bych taky pokračoval v projektu motoškoly Tré-
nuj s námi na okruzích ve Vysokém Mýtě a okruhu  
v Pardubicích.
 Michal Prášek, Roháč & Fejta motoracing team

Neobvyklá sezóna BM Fitness
Uplynulý rok byl pro nás hodně neobvyklý. Na začátku 
závodní sezóny byla první vlna koronaviru a měsíc jsme 
nemohli trénovat. Naštěstí už na konci dubna jsme moh-
li začít trénovat venku. Tou dobou máme vždy kondiční 
přípravu, takže jsme hezky navázali. V létě nás čekal tra-
diční měsíc volna a v srpnu týdenní letní soustředění. 
Bylo ale těžké trénovat závodní sestavy a připravovat se 
na podzimní část sezóny, když jsme byli opět v nejisto-
tě a nevěděli, co se bude dít za týden, natož za měsíc. 
Stihli jsme dvoje závody za zpřísněných hygienických 
podmínek. Všechny naše týmy na nich vybojovaly cen-
né medaile a zúročily tak náročnou přípravu. Na začát-
ku října došlo opět k uzavření škol i sportovišť a my byli 
dva měsíce doma. V prosinci, kdy vznikal tento článek, 
jsme mohli trénovat alespoň s rouškami a tomu jsme 
i přizpůsobili tréninky. Věnujeme se hlavně protahová-
ní, gymnastice a základní průpravě, na kterou běžně už 
nemáme tolik času. 
 Božena Čapková, BM Fitness Havlíčkův Brod

TSM Fanatic vyhlíží lepší zítřky
I TSM Fanatic celý rok víc než se soupeři bojovalo s pan-
demií a vládními omezeními. Na jaře bylo připraveno 
na závody se svými sestavami či individuálními výkony 
60 závodnic ve věku od 6 let až po dospělé v kategoriích 
aerobik fitness step, sportovní aerobik a závodní zum-
ba. Měli jsme připravené závodní dresy na míru každé 
závodnice a tvrdě pilovali sestavy. Nakonec z toho byly 
jen jedny závody v aerobiku. Pro nás úspěšné, všechny 
stepové týmy přivezly zlaté medaile.
Během jarního uzavření jsme se snažili děti motivo-
vat k domácím tréninkům a využívali jsme i příznivého 
počasí k trénování venku. Standardně proběhlo i letní 
soustředění a všichni jsme se těšili na podzim, kam se 
přesunuly jarní závody. 
I tentokrát jsme ale stihli jen jedny závody, kam už ale 
neodjeli všichni závodníci. Pro kategorii sportovního 
aerobiku se konaly dvoje závody a na obou jsme získaly 
zlaté a stříbrné medaile.
Poté došlo opět k uzavření sportovišť. Bohužel počasí už 
neumožnilo sportovat venku a tak měly závodnice ales-
poň tréninky on-line. Ty ale nepovažují trenéři ani děti 
ani zdaleka za dostačující a klesá tak výkonnost i moti-
vovanost dětí.
Dalších 100 dětí u nás trénuje v nezávodních formách 
pohybových kurzů zumby, aerobiku, gymnastiky, dětské 
jógy, bojových umění. Vzhledem k jejich nízkému věku 
nelze trénoval online a tak čekají na otevření sportovišť. 
Věříme, že rok 2021 umožní věnovat se sportu na 100 % 
a budeme opět moci sbírat úspěchy na soutěžích doma 
i v zahraničí. 
 Lucie Kuntová, TSM Fanatic

Lyžařská sezóna 2020
V uplynulé sezóně se naši závodníci účastnili hned něko-
lika pohárů, kde se skvěle prezentovala i nejmladší gene-
race HB SKI TEAMu. Ve Sporten Cupu obsadila celkové 
třetí místo Šárka Tesaříková, první místo Adam Röhrich, 
třetí místo Matyáš Pánek. V kategorii předžákyň celkově 
zvítězila Eliška Matoušková, druhé místo obsadila Alena 
Koudelová a na celkově čtvrtém místě děvčata doplni-
la Ella Vondráčková. Ve starších žákovských kategoriích 
celkového pořadí Poháru Orlických hor 2020 obsadil 
skvělou třetí příčku Jan Barák a bronzové místo brala 
i Barbora Vávrová. 
Vzhledem ke covidovým opatřením se nová závodní se-
zóna zatím ještě nerozběhla. Doufáme, že pokud bude 

situace příznivá, budeme se moci začátkem nového 
roku vrátit k pravidelným tréninkům na sněhu i mimo 
něj. A samozřejmě také k samotným závodům, na které 
se děti těší nejvíce.
 David Myslivec, HB SKI TEAM

Ani COVID nezabránil Hrochům  
v úspěšné sezóně

Pandemie COVID19 se paradoxně softbalu dotkla mi-
nimálně a v mnoha případech dokonce napomohla 
k letošním mimořádným úspěchům havlíčkobrodských 
Hrochů. Přesto si samozřejmě všichni přejeme, aby roč-
ník následující proběhl v normálních kolejích.
Softbal má jako jeden z mála sportů postavenou termí-
novou listinu v systému jaro – podzim, a proto dokázal 
odehrát celou sezónu, i když odstartovala s dvouměsíč-
ním zpožděním. To ale umožnilo Hrochům ideálně se 
na začátek sezóny připravit ve výborných podmínkách 
své Hippos arény a odehrát více přípravných zápasů 
a turnajů. Protože kádr Hrochů tvoří téměř výhradně 
středoškoláci a vysokoškoláci, měli vzhledem k přeru-
šené školní docházce k dispozici celý kádr pohromadě 
na každém tréninku. Počet tréninků se tak mohl zvýšit 
a využít i dopoledních hodin. Účast na nich byla mimo-
řádná, vzhledem k tomu, že trénink byl jednou z mála 
možností se scházet.
Letošní ročník se hrál premiérově novým hracím mo-
delem, který nedovoloval zaváhat v žádné fázi soutě-
že, a každou porážku si týmy s sebou nesly do dalších 
bojů. Po odehrání základní části (18 zápasů) postoupilo 
nejlepších šest týmů do nadstavby. Hroši proklouzli do 
šestky na poslední chvíli z pátého místa. V tuto chvíli se 
podařilo tým skvěle posílit příchodem tří zkušených re-
prezentantů Davida Mertla a Tomáše Kleina ze Spectra 
Praha a Tomáše Bendy z Eagles Praha, kteří výrazně 
zvýšili údernost útoku Hrochů. Deset zápasů nadstavby 
zvládli Hroši skvěle a postoupili mezi poslední čtyři týmy 
ze třetího místa. Semifinálovým soupeřem Hrochů byl 
obhájce titulu Žraloci Ledenice a Hroši po obrovské bi-
tvě nakonec zvítězili 3:2 na zápasy, když rozhodující pátý 
duel vyhráli až v prodloužení. Na vítězné vlně pak pokra-
čovali i ve finále, kde si až nečekaně hladce poradili s nej-
výše nasazeným týmem Chomutova 3:0 na zápasy a po 
třetí v historii klubu vybojovali mistrovský titul v mužské 
Extralize.
Zahanbit se nenechali ani mládežnické týmy Hrochů. 
Kadeti zvítězili v základní části Superligy, když vyhráli 
všech pět turnajů základní části. Bohužel finálový turnaj 
už vzhledem k vládnímu nařízení odehrát nemohli. Žáci 
svou sezónu odehrát dokázali celou. Po výhře v základní 
části dominovali i na finálovém turnaji Ligy žáků v Brně 
a přidali do Hroší pokladnice titul mistra ČR s úctyhod-
ným pořadovým číslem 53.
Hroši se prosadili i na mezinárodní scéně, když pětice ju-
niorů (Jan Voráček, Vojtěch Láska, Dominik Šubrt, Adam 
Liška, Matěj Rosenkranz) společně s trenéry Dušanem 
Šnellym a Janem Gregorem nejdříve přivezla zlato s Pan-
amerických her v Guatemale a především historickou 
bronzovou medaili z MS juniorů, které hostil Nový Zé-
land. Jednalo se o vůbec první medaili v jakékoliv soft-
balové kategorii.
 Dušan Šnelly, Hroši Havlíčkův Brod
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